
WEEKLY BRIEFING 10 – 16 November 2016
The International Peace Information Service (IPIS) is an independent research institute providing

tailored information, analysis and capacity enhancement to support those actors who want to realize a vision
of durable peace, sustainable development and the fulfillment of human rights.

This briefing provides a round-up of the week's news and analysis on security, natural resource and
CSR issues arising in the Great Lakes region of Africa
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News in Brief

In  line  with  last  month’s  conclusion  of  the  national  dialogue
between President Kabila’s government and a small segment of
the opposition in the Democratic Republic of Congo, the country’s
Prime  Minister,  Augustin  Matata  Ponyo,  announced  his
resignation on Monday, November 14. The majority of opposition
parties,  organised  within  the Rassemblement  umbrella,  do  not
acknowledge and boycotted the aforementioned dialogue and its
result. Instead, they opt for a new inclusive dialogue mediated by
CENCO  (Conférence  épiscopale  nationale  du  Congo).
Meanwhile,  a delegation of the UN Security Counsil  visited the
DRC, reiterating their call for a peaceful transition of power. 

In  North Kivu, tensions between Nande and Hutu communities
were  perceived  in  the  south  of  Lubero  territory.  On  Sunday,
November  13,  the  FARDC  regained  control  over  Tshanika  in
Virunga Park. The area had been occupied by Mai Mai rebels for
about  six  months.  In  South  Kivu,  three people  died during an
attack on a mineral negotiants’ house in Numbi. Several houses
were  lit  on  fire  during  conflict  between  Pygmy  and  Luba
communities in  Tanganyika on Monday, November 14. Many of
the area’s inhabitants have fled due to the violent confrontations.
In Kasai Oriental, a journalist was murdered in his home in Mbuyi
Mayi in the night between Monday and Tuesday. Over the past
few weeks, several human rights organisations expressed their
concerns over the repression of media outlets.

On Saturday, November 12, Rwandan soldiers reportedly killed a
Congolese youngster for illegally crossing the border between the
Democratic  Republic  of  Congo  and  Rwanda.  The  act  incited
protest  by other  youths  in  Goma who  attempted to  move into
Rwanda, but the police was able to calm the situation.

Burundi asked the United Nations for a replacement of mediator
Jamal Benomar. Meanwhile in Uganda, the Kampala Capital City
Authority (KCCA) fired four police officers over brutal arrests and
overall  misconduct.  In  the  Central  African  Republic,  tensions
between  several  armed  groups  reportedly  engendered  overall
insecurity in the area around Bria and Paoua. Four major NGO’s,
among which the Red Cross and Oxfam, announced that  they
would suspend their non-essential activities in Batangafo for over
a month due to the insecure situation.
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Recent IPIS news & publications

  

Conflict and Security
Recent news on conflict and security related issues across the Great Lakes Region

DRC-Rwanda border 

Tension à la frontière entre le Rwanda et la RDC après un meurtre | 12 November 2016 | Radio
Okapi
Une tension est observée, samedi 12 novembre, à la frontière entre le Rwanda et la RDC à la suite
de la mort d’un jeune congolais abattu à la petite barrière. Les militaires rwandais qui ont abattu ce
jeune l'accusent d'avoir traversé illégalement leur frontière. Révoltés par cet acte, les jeunes de
Goma voulaient à tout prix se rendre au Rwanda avec une arme qu’ils tentaient d’arracher à un
policier congolais.  Ils ont été maîtrisés et calmés par des policiers venus en renfort à la petite
barrière.

DRC

Note du BCNUDH sur les principales tendances des violations des droits de l’homme au cours du
mois d'octobre 2016 | 15 November 2016 | MONUSCO | Reliefweb
Dans le  cadre de son mandat,  le  Bureau Conjoint  des Nations  Unies  aux Droits de l’Homme
(BCNUDH) en République démocratique du Congo (RDC) assure une surveillance étroite de la
situation des droits de l’homme à travers le territoire congolais et procède à des analyses des
tendances relatives à cette situation dans le pays. Ces tendances sont régulièrement partagées
avec les autorités congolaises afin qu’elles prennent les actions nécessaires, y compris traduire en
justice les auteurs présumés des violations des droits de l’homme documentées par le BCNUDH,
et sont présentées de manière mensuelle à la conférence de presse hebdomadaire des Nations
Unies.

DR Congo: Political Prisoners in Detention | 16 November 2016 | HRW
The following individuals were arrested in the Democratic Republic of the Congo since early 2015.
Most  had  spoken  out  against  attempts  to  extend  President  Joseph  Kabila’s  term in  office  or
participated in peaceful demonstrations or political activities. Others were suspected of having links
with political opposition leaders. These individuals are all still in custody.

Political tensions
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Arrestation de journalistes en RDC | 10 November 2016 | Afrik.com
Deux journalistes de la radio-télévision Manika de Kolwezi ont été arrêtés le Le 6 novembre en
République  Démocratique  du Congo.  Après  la  coupure  des  signaux des radios  Okapi  et  RFI
depuis  le  5 novembre à Kinshasa  et  Lubumbashi,  il  s’agit  d’une nouvelle  atteinte à la  liberté
d’expression.

Human Rights Watch appelle l'ONU à dénoncer la "repression politique" en RDC | 11 November
2016 | La Voix de l’Amérique
L'ONG américaine Human Rights Watch (HRW) a appelé la délégation du conseil de sécurité de
l'ONU qui  entame vendredi  une visite de trois  jours en République démocratique du Congo à
dénoncer "la répression politique".

La RDC entend "revisiter" l'accord avec la radio française RFI avant sa réouverture à Kinshasa |
11 November 2016 | La Voix de l’Amérique
Le gouvernement congolais a annoncé jeudi vouloir "revisiter l'accord" avec la radio française RFI
dont le signal a été coupé depuis une semaine, la veille d'un meeting de l'opposition au président
Joseph Kabila, interdit par les autorités de Kinshasa.

L'ONU appelle à une "transition pacifique" vers des élections en RDC | 12 November 2016 | Voice
of America
Une délégation du Conseil de sécurité des Nations unies en visite en République démocratique du
Congo a appelé samedi à Kinshasa à "une transition pacifique" vers une "élection apaisée" dans
ce pays divisé sur le report de la prochaine présidentielle.

In DR Congo, UN Security Council delegation calls for consensual, inclusive electoral calendar | 13
November 2016 | UN News Centre
Visiting the Democratic Republic of the Congo (DRC), members of the United Nations Security
Council called on Congolese political and social actors to take greater responsibility to adopt a
consensual and inclusive electoral calendar and asked that the ban on public demonstrations be
lifted. The delegation, co-led by French Ambassador Francois Delattre and Angolan Ambassador
Ismael Abrao Gaspar, arrived in Kinshasa, the country's capital, Friday night.

L'ONU "préoccupée" par un décret sur les médias audiovisuels en RDC | 13 November 2016 | La
Voix de l’Amérique
Les Nations unies sont "préoccupées" par un nouveau décret du gouvernement congolais sur les
médias audiovisuels étrangers, a déclaré dimanche un représentant du Conseil  de sécurité de
l'ONU lors d'une visite en République démocratique du Congo.

RDC: Constitution, Primature, Kabila brouille les pistes | 13 November 2016 | AfrikArabia
Une délégation du Conseil de sécurité des Nations unies a tenté de démêler la crise politique ce
week-end.  Mais  une  déclaration  de  Joseph  Kabila  concernant  une  possible  révision  de  la
Constitution a jeté le trouble et la confusion.

Démission du Premier ministre Matata Ponyo dans le cadre d'un accord politique en RDC | 14
November 2016 | La Voix de l’Amérique
Le Premier ministre congolais Augustin Matata a annoncé lundi sa démission pour permettre la
nomination d'un chef de gouvernement issu de l'opposition en application d'un récent accord sur le
report à 2018 de la prochaine présidentielle en République démocratique du Congo.

DRC Government Resigns in Deal Extending Kabila Presidency | 14 November 2016 | Voice of
America
In line with last month's agreement between supporters of Congolese President Joseph Kabila and
an  opposition  faction,  the  country's  prime  minister,  Augustin  Matata  Ponyo,  announced  his
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resignation Monday. A new government of national unity is expected to be named shortly, even
though many opposition members are still against the agreement.

RDC: Augustin Matata Ponyo out, Vital Kamerhe in? | 14 November 2016 | Afrik.com
En République  Démocratique  du  Congo,  le  Premier  ministre  Augustin  Matata  Ponyo  vient  de
présenter sa démission. Cette décision intervient en application de l’accord sur le report à 2018 de
la  Présidentielle.  Lequel  stipule  que  le  prochain  chef  de  gouvernement  doit  être  issu  de
l’opposition.

RD Congo: l’ONU « préoccupée » par la situation des médias internationaux | 14 November 2016 |
Jeune Afrique
Ce samedi, le régime de Joseph Kabila a signé un décret contraignant pour les médias étrangers
qui travaillent en RD Congo. La délégation du Conseil de sécurité de l'ONU, en déplacement à
Béni ce lundi, a qualifié ce décret de "préoccupant".

RDC:  le  Rassemblement  veut  participer  à  un dialogue  sous  la  médiation  de  la  CENCO |  14
November 2016 | Radio Okapi
Le Rassemblement des forces politiques et sociales acquises au Changement réitère refuse de
signer  l’accord  issu  du  dialogue  de  la  Cité  de  l’Union  africaine.  Les  responsables  de  cette
plateforme regroupant certains partis de l’opposition sont prêts à participer au dialogue inclusif
sous la médiation de la Conférence épiscopale nationale du Congo (CENCO).

RDC:  Joseph  Kabila  annonce  la  mise  en  œuvre  de  l’accord  issu  du  dialogue  politique |  15
November 2016 | Radio Okapi
Le président de la république Joseph Kabila a amorcé, lundi 14 novembre, la mise en œuvre de
l’accord issu du dialogue politique national. C'est ce qu'il a dit aux différentes délégations ayant
participé au dialogue qu'il a recues notamment la Majorité présidentielle (MP) conduite par Aubin
Minaku,  l’opposition conduite par Vital  Kamerhe,  la  société civile  et  le  facilitateur  du dialogue,
désigné par l’Union Africaine.

MONUSCO

Conférence de presse des Nations Unies du mercredi 16 Novembre 2016 | 16 November 2016 |
MONUSCO
Les nouvelles à propos des activités des composantes de la MONUSCO, des activités de l’équipe-
pays et de la situation militaire en RDC.

Kinshasa

Le Conseil de sécurité satisfait après ses rencontres avec les acteurs congolais | 13 November
2016 | Radio Okapi
Les membres du Conseil de sécurité de l’ONU se disent satisfaits, après des pourparlers avec les
acteurs politiques congolais. Un des membres de cette délégation, le diplomate angolais, Ismaël
Abraao Gaspar Martins, l’a exprimé, samedi 12 novembre, au cours d’une conférence de presse, à
Kinshasa.

North Kivu

La  société  civile  de  Butembo appelle  les  jeunes  à  se  désolidariser  des  groupes  armés |  11
November 2016 | Radio Okapi
La société civile de Butembo dans la province du Nord-Kivu appelle les jeunes à se désolidariser
des groupes armés très actifs et qui perturbent la quiétude de la population dans cette partie de la
province.
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La délégation du Conseil de sécurité de l’ONU arrive à Beni | 13 November 2016 | Radio Okapi
La délégation du Conseil de sécurité de l’ONU est arrivée dimanche 13 novembre à Beni (Nord-
Kivu),  après une brève escale à Goma. Julien Paluku et  Marcelin  Chishambo,  respectivement
gouverneurs du Nord et  Sud-Kivu,  accompagnent cette mission.  Une série de rencontres sont
prévues  avec  les  acteurs  socio-politico-administratifs,  avant  la  conférence  de  presse  qui  va
clôturer cette visite de la délégation  dans la région.

Le  conseil  de  sécurité  de  l’ONU  appelé  à  reconnaître  l’existence  du  terrorisme  à  Beni |  14
November 2016 | Radio Okapi
« Nous avons demandé aux membres du conseil de sécurité des Nations unies que soit qualifié de
terrorisme ce qui se passe ici à Beni », a fait savoir dimanche 13 décembre à Radio Okapi le
gouverneur du Nord-Kivu Julien Paluku, au terme de la visite des membres du conseil de sécurité
de l’ONU dans ce territoire.

Lubero: vive tension à la suite des affrontements entre Nande et Hutu | 14 November 2016 | Radio
Okapi
Une vive tension est observée depuis le week-end dans les villages Kyoto et Luhanga au Sud du
territoire de Lubero (Nord-Kivu), à la suite des affrontements entre les membres des communautés
Nande et Hutu. Selon la société locale, un groupe de présumes Maï-Maï Mazembe proche de la
communauté  Nande  a  incendié  lundi  plusieurs  maisons  appartenant  à  des  membres  de  la
communauté Hutu.

Nord-Kivu: l’armée déloge des miliciens Maï-Maï de la localité de Tshanika | 14 November 2016 |
Radio Okapi
Les Forces armées de la RDC (FARDC) ont repris dimanche 13 novembre le contrôle de la zone
de Tshanika dans le parc national des Virunga à l’issue des combats avec des miliciens Maï-Maï
qui l’occupaient. La localité de Tshanika, située sur la côte sud-ouest du Lac Edouard dans le parc
des Virunga, était occupée depuis six mois par des miliciens Maï-Maï.

Lutte contre les ADF: le Conseil de sécurité plaide pour l’implication de la population et des pays
de la Région | 14 November 2016 | Radio Okapi
La délégation du Conseil de sécurité des Nations unies qui était en visite en RDC promet de se
pencher, dès son retour à New-York, sur la situation de Beni afin de régler la question sécuritaire
qui préoccupe les habitants de cette zone depuis des années.

South Kivu

Sud-Kivu: trois morts dans un cambriolage à Numbi | 16 November 2016 | Radio Okapi
Trois personnes ont été tuées mardi lors du cambriolage d’une maison habitée par des négociants
des minerais située dans un quartier de la localité de Numbi à Kelehe (Sud-Kivu). D’après le chef
de poste administratif à Numbi, l’attaque est intervenue aux environs de 20 heures, heure locale.

Tanganyika

Conflit pygmées-luba: une dizaine de cases incendiées à Tanganyika | 15 November 2016 | Radio
Okapi
Une dizaine de cases ont été brûlées lundi 14 novembre lors des affrontements entre pygmées et
luba, sur la route Kalemie-Moba (Tanganyika). Cette information livrée par des sources locales est
confirmée par une mission constituée des éléments de la police, de l'armée et des casques bleus
qui séjourne dans la contrée. Les habitants de la région ont déserté leurs villages pour fuir les
accrochages entre les deux communautés. Les autorités provinciales du Tanganyika ont décidé,
depuis quelques jours, d’un déploiement des militaires pour assurer la sécurité dans la zone.
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Tanganyika: les autorités annoncent un forum pour réconcilier les Pygmées et les Bantous | 16
November 2016 | Radio Okapi
Le ministre provincial de de l’intérieur de Tanganyika, Dieudonné Kamona a annoncé pour la fin du
mois de novembre la tenue à Kalemie d’un forum pour réconcilier les Pygmées et les Bantous.
C’était à la suite d’une question orale qui lui a été adressée mardi par le député provincial Jean
Manda Kansabala.

Ituri

Ituri: un homme brulé vif après avoir tué ses deux filles | 11 November 2016 | Radio Okapi
Les habitants du groupement Lopa, en territoire de Djugu (Ituri) ont lynché et brulé vif, jeudi 10
novembre, un homme, accusé d’avoir décapité ses deux filles à coups de machette. Les deux filles
tuées par leur père ont respectivement 10 et 17 ans.

Kasai Oriental

Kasaï-Oriental: le couvre-feu maintenu à Mbuji-Mayi | 10 November 2016 | Radio Okapi
Le conseil provincial de sécurité du Kasaï-Oriental a décidé  mardi 8 novembre de maintenir le
couvre-feu instauré dans la ville de Mbuji-Mayi par le gouvernement provincial en octobre dernier.
Il a cependant repoussé l’heure de début du couvre-feu de 22 heures à 23 heures.

Un journaliste de la télévision publique tué par balles dans le centre de la RDC | 16 November
2016 | La Voix de l’Amérique
Un journaliste de la radiotélévision publique a été tué par balles à son domicile dans la nuit de
lundi à mardi, à Mbuji-Mayi, dans le centre de la République démocratique du Congo, a annoncé à
l'AFP un responsable de l'Union nationale de la presse du Congo (UNPC).

Burundi

Bujumbura demande à l'ONU de remplacer  son médiateur |  14 November  2016 |  La Voix  de
l’Amérique
Le gouvernement burundais a averti l'ONU qu'il  ne souhaitait  plus continuer à traiter avec son
médiateur  Jamal  Benomar  et  a  demandé  son  remplacement.  Dans  cette  lettre  adressée  la
semaine dernière au secrétaire général Ban Ki-moon, Bujumbura demande aux Nations unies de
trouver un successeur à M. Benomar à l'occasion de l'arrivée en janvier du nouveau secrétaire
général, Antonio Guterres.

Burundi:  Bujumbura  demande un nouveau  médiateur  de l’ONU |  14 November  2016  |  Jeune
Afrique
Le gouvernement burundais a demandé à l'ONU de nommer un nouveau médiateur en lieu et
place de Jamal Benomar, actuellement en poste. Une requête qui jette de l'huile sur le feu des
relations déjà tendues entre l'organisation internationale et le régime de Pierre Nkurunziza.

Repression and genocidal dynamics in Burundi | 15 November 2016 | FIDH | Reliefweb
Repression and genocidal dynamics in Burundi, the result of months of investigation and analysis
on the repression and crimes perpetrated by the regime’s forces in Burundi since the popular
protests in April 2015.

Uganda

Makerere Guild President, and Five Others Arrested | 10 November 2016 | The Monitor | AllAfrica
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Police in Kampala have arrested Mr Roy Ssemboga, the guild president Makerere University. Mr
Ssemboga  was  picked  from  the  University's  main  gate  as  he  mobilized  students  to  walk  to
parliament, to demand the immediate re-opening of the institution. He was arrested alongside four
other students who are yet to be identified. Makerere University's head of security Mr Jackson
Muchunguzi said the students were planning an illegal assembly at the university.

KCCA Sacks Four Officers Over Brutal Arrests | 16 November 2016 | The Monitor | AllAfrica
Kampala  Capital  City  Authority  (KCCA)  has  sacked  four  of  its  law  enforcement  officers  over
misconduct and executing brutal arrests during operations to enforce order in the city. The sacked
officers are Rogers Maganda, Fred Kabito, Florence Nakiwala and Eva Nalukenge. KCCA deputy
spokesperson, Mr Robert Kalumba, confirmed to Daily Monitor yesterday that the four officers have
been relieved of their duties and that the authorities will continue investigating other officers who
are allegedly doing the same.

Ugandan Police Prevent Opposition Leader From Meeting Lawyers | 16 November 2016 | Voice of
America
An attorney for Uganda's main opposition leader Kizza Besigye, from the Forum for Democratic
Change (FDC), says he plans to file a suit against the government in Kampala after accusing the
police and other security agencies of violating the rights of his client.

Central African Republic

Bangui: Le lycée Caron en ébullition, des filles indisposées | 14 November 2016 | Radio Ndeke
Luka
Les manifestantes, toutes du lycée Marie Jeanne Caron, un lycée féminin de Bangui, ont exprimé
leurs ras-le-bol contre le qualificatif  du « Chat qui a tété le sein » attribué par bon nombre de
Centrafricains. Plus d’une centaine d’entre elles ont été étouffées à cause des tirs de grenade
lacrymogène et des bousculades qui s’en ont suivi. Sous le coup du choc, elles ont été transférées
pour  certaines  au  Centre  hospitalier  universitaire  de  Bangui  (CNHUB)  et  d’autres  à  l’hôpital
Communautaire. Aucun cas de décès  ni blessures n’a été enregistré.

Désarmer et juger, deux écueils sur le chemin de la paix en Centrafrique | 14 November 2016 | La
Voix de l’Amérique
Le désarmement des groupes armés et le procès des auteurs de crimes de guerre devant une
Cour pénale spéciale (CPS) représentent deux écueils sur le chemin de la paix en Centrafrique,
pays exsangue au centre d'une conférence de donateurs internationaux cette semaine à Bruxelles.

BREAKING/PAOUA: fighting broke out between SELEKA factions & combatants of self-defence
group in GOUZE | 14 November 2016 | La Nouvelle Centrafrique
On  Sunday, in the municipality of GOUZE, located 20km from PAOUA, fighting erupted between
SELEKA armed men, allied to REVOLUTION JUSTICE (RJ) elements and local combatants of
self-defence group. Reason for the clashes observed, has been the self-defence group’s refusal to
let the Seleka’s  Flag flying.

Insécurité à Bria et à Paoua: populations et humanitaires inquiétés | 15 November 2016 | Radio
Ndeke Luka
Les éléments de l’Unité pour la Paix en Centrafrique (UPC) et ceux du Font Populaire pour la
Renaissance de Centrafrique (FPRC), s’affrontent depuis plus d'une semaine au village Kalaga
située à 45 km de Bria selon des informations locales. L’attaque contre des éleveurs peuhls par
l'une  des  factions  en  serait  à  l’origine.  Aucun  bilan  n'est  encore  disponible,  le  village  serait
néanmoins vidé de sa population.
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Centrafrique: 4 ONG majeures suspendent leurs activités à Batangafo, et pointent la passivité de
la MINUSCA | 16 November 2016 | La Nouvelle Centrafrique
Elles sont quatre, don’t l’IRC (Croix Rouge) et l’Oxfam, qui ont declaré suspender jusqu’au
21 novembre leurs activités non essentielles dans la ville, devenue selon ells, une zone de
non  droit  et  d’attaques  répétées par  des bandes  armées  sur  les  civils  et  les  acteurs
humanitaires dans les quartiers depuis le début de novembre.

Centrafric:  Violence  erupted  between  two  SELEKA  rebel  factions  near  BRIA |  16
November 2016 | La Nouvelle Centrafrique
Clash took place one week ago, on Tuesday night, at some 50 km from Bria, in villages of
Kalaga, Bougou & Mogolouba, on the road leading to Ouadda. Elements from the UPC
and FPRC shot each other, apparently to settle disputes between Fulani shepherds and
people from the Rounga community.

Central African Republic: Justice and reconciliation key to lasting peace, UN expert says |
16 November 2016 | UN News Centre
The justice system in the Central African Republic (CAR) must be urgently strengthened if
the country is to achieve lasting peace, a United Nations human rights expert has said,
ahead of a major donors’ conference in Brussels, Belgium, tomorrow, which aims to raise
funds in support of the country’s national peace-building plan.

Brussels  conference  to  play  ‘significant  role’  in  supporting  Central  African  Republic’s
recovery – Security Council | 16 November 2016 | UN News Centre
Ahead of  tomorrow's Brussels  conference for  the Central  African Republic  (CAR),  the
United Nations Security Council emphasized the “significant role” the gathering will play in
expressing the firm political support of international community and to secure essential
resources to assist the country to implement key recovery and stabilization priorities over
the next three to five years.

Humanitarian News
Non-comprehensive  overview  of  humanitarian  news,  including  IDP  and  refugee  issues,
across the Great Lakes Region

DRC

Plus de 12 000 déplacés nécessitent l'assistance en vivres à Bukama | 12 November 2016 | Radio
Okapi
Plus de douze mille déplacés ont besoin de l'assistance en vivres et articles ménagers dans le
groupement Butumba, en territoire de Bukama (Haut-Lomami).  Le Bureau de coordination des
affaires humanitaires (OCHA) a livré cette information, vendredi 11 novembre, dans son bulletin
d’informations. 

Tanganyika - RD Congo: Note d’informations humanitaires du 14/11/2016 | 14 November 2016 |
OCHA | Reliefweb
Au moins 180 cas de choléra dont 11 décès ont été enregistrés dans la zone de santé de Kabalo
en deux semaines ; Plus de 600 000 personnes en insécurité alimentaire sévère dans la Province
du Tanganyika ; Report de la campagne de riposte contre la rougeole dans le Tanganyika par
manque de moyens financiers.
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Uganda

South Sudanese refugees in Uganda

Infographic:  Uganda:  South  Sudan  Refugee  Situation  (Info-Graphic)  Bi-Weekly  Update:  14
November 2016 | 14 November 2016 | UNHCR | Reliefweb

Central African Republic

UN allocates $12 million in humanitarian funding to support people in Central African Republic | 10
November 2016 | UN News Centre
A  senior  United  Nations  relief  official  today  announced  the  release  of  $12  million  from  the
Humanitarian Fund in Central African Republic (CAR) for 26 projects for national and international
non-governmental organizations and UN agencies in the sub-Saharan country.

Centrafric: UNHCR to support CAR’s IDP | 12 November 2016 | La Nouvelle Centrafrique
Assistant Agreement has been signed between the CAR Ministry for Social Welfare and Charles
Mbala, the UNHCR Deputy Special Representative for the return and reintegration of IDPs and
refugees.

République  Centrafricaine:  Aperçu  humanitaire  hebdomadaire  (au  14  novembre  2016) |  14
November 2016 | OCHA | Reliefweb

Central  African Republic:  Nearly  one  in  five  children  is  a  refugee  or  internally  displaced |  15
November 2016 | Unicef | Reliefweb
As the fragile recovery continues, more than 850,000 people in Central African Republic – half of
them children  –  are  still  on  the  move,  either  internally  displaced  or  refugees  in  neighbouring
countries, UNICEF said today.

Justice and Tribunals 
Selected articles on criminal justice proceedings regarding crimes committed in the Great
Lakes Region

DRC

Bosco Ntaganda

CPI: l'ex-rebelle congolais Ntaganda accusé de subornation de témoins | 12 November 2016 |
Radio Okapi
La procureure de la Cour pénale internationale (CPI) a de nouveau accusé l'ancien chef de guerre
congolais  Bosco  Ntaganda  de  tenter  de  faire  dérailler  son  procès  pour  crimes  de  guerre  en
subornant des témoins. Une analyse de 450 conversations téléphoniques révèle « l'implication de
Ntaganda  dans  un  large  projet  de  perversion  de  la  marche  de  la  justice  »,  a  affirmé  Fatou
Bensouda dans un document officiel daté de lundi.
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Rwanda

Genocide suspects

2 Genocide Suspects Extradited to Rwanda From Netherlands | 12 November 2016 | Voice of
America
Two Rwandan men accused of participating in the 1994 genocide against Tutsis arrived Saturday
in Kigali, Rwanda, following their extradition from the Netherlands, a Rwandan official said. Jean-
Claude  Iyamuremye,  40,  and  Jean  Baptiste  Mugimba,  57,  were  handed  over  to  Rwandan
authorities by Dutch officials at Kigali International Airport.

Natural resource exploitation, governance and trade
Minerals, energy (oil & gas, hydro and solar), poaching, logging, foreign investment, trade,
environmental issues

Methane gas Lake Kivu

Vers un accord entre la RDC et le Rwanda sur l’exploitation commune du gaz méthane du lac Kivu
| 11 November 2016 | Radio Okapi
Les ministres congolais  et  rwandais des Hydrocarbures discutent  depuis  jeudi  10 novembre à
Goma (Nord-Kivu) pour trouver un accord sur l’exploitation commune des ressources fossiles du
lac Kivu. Cet accord concernera dans un premier temps le gaz méthane avant d’être étendu au
pétrole découvert dans le lac Kivu, ont précisé les deux ministres jeudi à la presse.

Rwanda, DR Congo Officials Meet Over Kivu Methane Gas | 14 November 2016 | The New Times
| AllAfrica
Officials from Rwanda and DR Congo have said it is time to end 'mere talk' and start concrete
action on a joint  exploitation of  methane gas deposits in Lake Kivu,  with an aim of producing
energy for the people of both countries. The agreement for joint exploitation of methane gas in
Lake Kivu dates back to 1975 when the two countries committed to work together to generate
energy from the lake, but 40 years later, there is no tangible impact.

Rusumo hydropower project

Rusumo Power  Project  Construction  a  Step  Closer |  11  November  2016  |  The New Times |
AllAfrica
Two contracts,  worth  $75 million  (about  Rwf46 billion),  for  the initial  construction works  of  the
Regional  Rusumo Falls  Hydroelectric  Project  have  been  signed.  The  contracts  for  the  power
project to generate 80 megawatts of electricity were signed in Kigali on Wednesday.

DRC

Copper

Ivanhoe Mines Announces Financial Results and Review of Operations for the Third Quarter of
2016 | 10 November 2016 | MarketWired
Ivanhoe Mines today announced its financial  results for the third quarter ended September 30,
2016. All figures are in US dollars unless otherwise stated.
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Another Chinese firm pockets Tenke stake as Lundin sells share for $1.14bn | 15 November 2016 |
Mining Weekly
Canadian  base metals  miner  Lundin  Mining  has agreed to sell  its  effective  24% stake in  the
Democratic Republic of Congo-based Tenke Fungurume mine for $1.14-billion to a Chinese private
equity firm, the company said in a statement late Monday.

Gecamines 'strongly opposed' to Lundin's Tenke mine stake sale | 15 November 2016 | Mining
Weekly
Congo State  miner  Gecamines  said  on Wednesday it  is  "strongly  opposed"  to  Lundin  Mining
selling  a  24% stake  in  the  Tenke copper  mine to  a  Chinese  company,  arguing  that  it  has  a
preemptive right to buy the stake.

RDC: la Gécamines réaffirme son droit de préemption sur Tenke suite à l’annonce de Lundin | 16
November 2016 | Jeune afrique
La Gécamines s'oppose fermement à la cession, pour 1,136 milliard de dollars, à une filiale du
chinois BHR Partners, des 30 % de Lundin Mining dans FT Holdings, qui contrôle 80 % de la mine
de cuivre de Tenke.

Gold

Randgold redresse la barre en fin d’année | 15 November 2016 | Jeune Afrique
Randgold  Resources  devrait  atteindre  ses  objectifs  2016  en  dépit  des  difficultés  techniques
rencontrées au premier semestre sur ses sites d'extraction aurifère ivoirien, Tongon, et congolais,
Kibali.

Uganda

Energy

All-powerful Kaliisa loses job to Stephen Isabalija | 15 November 2016 | Africa Energy Intelligence
After  serving for  over 20 years as secretary-general at  Uganda’s energy ministry,  Fred Kaliisa
Kabagambe was finally evicted and replaced in early November by Stephen Isabalija.

Oil

Tullow, Total Uganda Oil Exports May Delay on Infrastructure | 14 November 2016 | Bloomberg
Output from Ugandan crude deposits being developed by companies including Tullow Oil Plc and
Total SA is unlikely to be exported as soon as the nation expects because of the scale of the
infrastructure projects required to transport the fuel out of the country.

Russians tip-toe back to refinery project | 15 November 2016 | Africa Energy Intelligence
According to our sources,  Andrey Kozenyashev,  the East  Africa representative of  the Russian
military-industrial  conglomerate  RT  Global  Resources,  dropped  in  on  the  energy  ministry  in
Kampala at the end of October to talk about the project to build a refinery at Kabaale.

Cnooc and Total make Museveni  back down on pipeline |  15 November 2016 |  Africa Energy
Intelligence
Short of money, the country’s leader has been forced to agree to new oil company demands.

IPIS vzw - Italiëlei 98a - 2000 Antwerpen
tel: + 32 3 225 00 22 - fax: + 32 3 231 01 51 - e-mail: info@ipisresearch.be                                                11

mailto:info@ipisresearch.be
https://www.africaintelligence.com/AEM/oil/2016/11/15/cnooc-and-total-make-museveni-back-down-on-pipeline,108189666-GRA
https://www.africaintelligence.com/AEM/oil/2016/11/15/russians-tip-toe-back-to-refinery-project,108189676-BRE
http://www.bloomberg.com/news/articles/2016-11-14/tullow-total-s-uganda-oil-exports-face-delays-on-infrastructure?utm_content=africa&utm_campaign=socialflow-organic&utm_source=twitter&utm_medium=social&cmpid%3D=socialflow-twitter-africa
https://www.africaintelligence.com/AEM/who-s-who/2016/11/15/all-powerful-kaliisa-loses-job-to-stephen-isabalija,108189697-ART
http://www.jeuneafrique.com/374325/economie/randgold-redresse-barre-apres-annee-difficile/
http://www.jeuneafrique.com/374778/economie/gecamines-reaffirme-droit-de-preemption-tenke-suite-a-lannonce-de-lundin/
http://www.miningweekly.com/article/gecamines-strongly-opposed-to-lundins-tenke-mine-stake-sale-2016-11-16
http://www.miningweekly.com/article/another-chinese-firm-pockets-tenke-stake-as-lundin-sells-share-for-114bn-2016-11-15


Regulation, Voluntary Initiatives and Business and 
Human Rights

Selected articles on legal and voluntary initiatives relating to natural resources and good
governance

Conflict minerals

Suggested EU rules on conflict mineral trade risk exclusion of 90% of importers | 14 November
2016 | Amnesty International
Could financing conflict up to a point be excused with control and preventive measures being too
‘cumbersome’? And if so where would the threshold for this amount lie? At 100 Euros, 1000 or 3.4
million  Euros?  This  is  the  crux  of  current  negotiations  on  the  Conflict  Minerals  Regulations.
Legislators intend to exclude importers who import gold or other conflict minerals to Europe which
fall  under  a  certain  threshold  from requirements  to  check  whether  their  imports  are  linked  to
conflict.

DRC

Gecamines payments to Dan Gertler’s offshore company

Congo signs over potential $880m of royalties in Glencore project to offshore company belonging
to friend of Congolese President | 15 November 2016 | Global Witness
Global Witness today reveals that the state mining company in Democratic Republic of Congo last
year signed over royalty rights in its most lucrative mining project, owned and operated by giant
London-listed commodities trader Glencore, to an offshore company belonging to a friend of the
president. The contract does not explain what, if anything, Congo’s state mining company received
in compensation for handing over these rights, and neither Gecamines nor the offshore company
involved has provided a full explanation.

La RDC transfère des royalties minières à la société d'un proche de Kabila | 15 November 2016 |
La Voix de l’Amérique
La République démocratique du Congo a transféré à une compagnie appartenant à un homme
d'affaires israélien proche du président congolais Joseph Kabila des royalties qui lui revenaient par
le biais de la compagnie publique minière nationale Gécamines, affirme mardi l'ONG britannique
Global Witness.

Congo awards payments  from Glencore mine to Kabila’s  friend |  15 November  2016 |  Mining
Weekly
The Democratic Republic of Congo’s State-owned copper producer signed over millions of dollars
in  future  payments  to  an  offshore  company  owned  by  billionaire  Dan  Gertler,  according  to
advocacy group Global Witness.

Congo Awards Payments From Glencore Mine to Kabila’s Friend | 15 November 2016 | Bloomberg
The Democratic Republic of Congo’s state-owned copper producer signed over millions of dollars
in  future  payments  to  an  offshore  company  owned  by  billionaire  Dan  Gertler,  according  to
advocacy group Global Witness.

RDC: un étrange transfert de royalties de la Gécamines à Dan Gertler | 15 November 2016 | Jeune
Afrique 
L’ONG britannique Global  Witness estime dans un document rendu public  mardi qu’un accord
tripartite de janvier 2015 aurait fait perdre 880 millions de dollars de royalties initialement dues à la
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Générale des carrières et des mines. Et ce au profit d’une société immatriculée au îles Caïmans,
filiale du groupe Fleurette de Dan Gertler.
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